

BIBLIOTHEQUE DU CERIST

BIBLIOGRAPHICAL SERVICES THROUGHOUT
THE WORLD .

EN 1980.
LES SERVICES BIBLIOGRAPHIQUES DANS
LE MONDE .

EN 1980.

by/ par

Marcelle Beaudiquez.

D
862

GENERAL INFORMATION PROGRAMME - UNISIST NEWSLETTER
Supplement to No. 1, Vol. 10, 1982

PROGRAMME GENERAL D'INFORMATION - BULLETIN DE L'UNISIST
Supplément au No. 1, Vol. 10, 1982

BIBLIOGRAPHICAL SERVICES THROUGHOUT THE WORLD
IN 1980

LES SERVICES BIBLIOGRAPHIQUES DANS LE MONDE
EN 1980

by / par

Marcelle Beaudiquez



Unesco
General Information Programme and UNISIST
Programme général d'information et UNISIST
Paris, 1982

INTRODUCTION

This supplement contains information on the development of bibliographical services throughout the world obtained by means of a questionnaire the text of which is reproduced hereafter. The aim of this supplement is to complete the data given in the handbook entitled Bibliographical services throughout the world, 1975-1979, by Marcelle Beaudiquez, which is at present in press.

We shall recall that the first annual survey of bibliographical services existing throughout the world covered the period from 1951 to 1952. Drawn up for Unesco by Miss L.N. Malclès, it was used as a working document for the first meeting of the International Advisory Committee on Bibliography held in 1953. Since that time a similar survey has been made each year, with cumulative bibliographies every five or ten years. The last annual survey, covering the year 1978, was published as a supplement to No. 1, Vol. 8 (1980) of the Unisist newsletter.

Following a re-examination of the aims, content and format of the survey (annual or five-year) published so far, it was decided to revise the questionnaire on bibliographical services throughout the world. Given the variety of questions asked and the irrelevance of many of the replies, it was considered desirable to limit the questionnaire from now on to items relating solely to bibliographical control. It was also decided that as from now it would be sufficient to send out the questionnaire every two years to keep in step with the evolution of bibliographical services.

Readers are kindly requested to study the questionnaire on page vi and to let us have their comments and suggestions, with a view to the production of a new questionnaire to be sent out at the end of 1982, to the following address:

Mrs C. Coudert-Schkłowski
Programme Promotion, Evaluation and
Documentation Support Section
Division of the General Information Programme
Unesco
7 place de Fontenoy
75007 Paris
France.

INTRODUCTION

Ce supplément contient des informations sur le développement des services bibliographiques dans le monde qui ont été recueillies au moyen d'un questionnaire dont le texte est reproduit ci-après. Ce supplément a pour but de compléter les informations contenues dans le manuel intitulé: Les Services bibliographiques dans le monde, 1975-1979, par Marcelle Beaudiquez, actuellement sous presse.

Il convient de rappeler que le premier inventaire annuel des services bibliographiques existant dans le monde portait sur la période 1951-1952. Etabli pour l'Unesco par Mlle L.N. Malclès, il a constitué un document de travail pour la première réunion du Comité consultatif international de bibliographie, qui s'est tenue en 1953. Depuis lors, il a été procédé chaque année à un inventaire similaire, avec des bibliographies cumulatives tous les cinq ou dix ans. Le dernier inventaire annuel, qui couvrait l'année 1978, a été publié sous forme de supplément au No. 1, Vol. 8 (1980) du Bulletin de l'Unisist.

A la suite d'un réexamen des objectifs, du contenu et de la forme des inventaires (annuels ou quinquennaux) effectués jusqu'à présent il a été décidé de réviser le questionnaire sur les services bibliographiques dans le monde. Compte tenu de la variété des questions posées et des réponses obtenues souvent peu pertinentes, il a été jugé souhaitable de le limiter dorénavant uniquement à ce qui a trait au contrôle bibliographique. Il a été également estimé qu'il suffirait d'envoyer ce questionnaire désormais tous les deux ans en raison du rythme d'évolution des services bibliographiques.

Les lecteurs sont invités à étudier le questionnaire qui figure à la page ix et à nous faire parvenir leurs observations et suggestions en vue de l'établissement du nouveau questionnaire qui sera envoyé à la fin de 1982, à l'adresse suivante:

Mme C. Coudert-Schklowski
Section de la promotion du programme,
de l'évaluation et des services documentaires
Division du Programme général d'information
Unesco
7 place de Fontenoy
75007 Paris
France.

COUNTRIES LISTED IN THE SUPPLEMENT

	Page		Page
Albania	1	Italy	60
Algeria	3	Jamaica	61
Australia	4	Jordan	62
Austria	5	++ Kenya	64
Barbados	6	+ Kuwait	67
+ Belgium	8	Libyan Arab Jamahiriya	68
Benin	10	Madagascar	69
Botswana	11	Malaysia	70
Brazil	12	Malta	72
Byelorussian SSR	13	Panama	73
Canada	16	Papua New Guinea	74
Chile	22	Peru	75
China	23	Philippines	77
+ Cuba	25	Poland	82
+ Cyprus	27	Republic of Korea	85
Denmark	29	+ Senegal	87
Egypt	33	Singapore	89
El Salvador	34	Socialist Republic of Viet Nam	86
Ethiopia	36	Spain	90
+ Fiji	37	Sri Lanka	92
Finland	39	Sweden	93
Guyana	41	Thailand	95
Hungary	43	Tunisia	96
Iceland	45	Uganda	97
India	47	United States	98
Indonesia	49	Upper Volta	42
++ Iran	50	+ Uruguay	101
Iraq	58	Zambia	103
Israel	59		

+ Countries which did not reply to the 1975-1979 questionnaire.

++ Countries for which no particulars could be obtained for
1975-1979.

LISTE DES PAYS FIGURANT DANS LE SUPPLEMENT

	Page		Page
Albanie	1	Islande	45
Algérie	3	Israël	59
Australie	4	Italie	60
Autriche	5	Jamahiriya arabe libyenne	68
Barbade	6	Jamaïque	61
+ Belgique	8	Jordanie	62
Bénin	10	++ Kenya	64
Botswana	11	+ Koweit	67
Brésil	12	Madagascar	69
Canada	16	Malaisie	70
Chili	22	Malte	72
Chine	23	Ouganda	97
+ Chypre	27	Panama	73
+ Cuba	25	Papouasie-Nouvelle-Guinée	74
Danemark	29	Pérou	75
Egypte	33	Philippines	77
El Salvador	34	Pologne	82
Espagne	30	République de Corée	85
Etats-Unis	98	République socialiste du Viet Nam	86
Ethiopie	36	RSS de Biélorussie	13
+ Fidji	37	+ Sénégal	87
Finlande	39	Singapour	89
Guyane	41	Sri Lanka	92
Haute-Volta	42	Suède	93
Hongrie	43	Thaïlande	95
Inde	47	Tunisie	96
Indonésie	49	+ Uruguay	101
Irak	58	Zambie	103
++ Iran	50		

+ Pays n'ayant pas répondu au questionnaire 1975-1979.

++ Pays pour lesquels aucune information n'avait pu être obtenue pour 1975-1979.

THE FOLLOWING COUNTRIES REPLIED TO THE
QUESTIONNAIRE BUT HAD NO NEW INFORMATION
TO PROVIDE :

LES PAYS DONT LES NOMS SUIVENT ONT REPONDU
AU QUESTIONNAIRE MAIS N'AVAIENT PAS DE FAITS
NOTABLES A SIGNALER :

Bulgaria	Bulgarie
Central African Republic	Colombie
Colombia	Dominique
Dominica	France
France	Maurice
Mauritius	République centrafricaine
Suriname	RSS d'Ukraine
Ukrainian SSR	Suriname
Venezuela	Venezuela
Yugoslavia	Yougoslavie
Zaire	Zaïre

QUESTIONNAIRE

NATIONAL BIBLIOGRAPHICAL AND ABSTRACTING SERVICES AND RELATED ACTIVITIES IN 1980

Important: This questionnaire is an updated version of the previous one ; there is therefore no need to repeat information already provided, except when new events have taken place or new publications have appeared since then.

I. NATIONAL BIBLIOGRAPHICAL AGENCY

Does a national bibliographical agency (or a similar institution) exist in your country ?

- date of creation:
- address:
- functions:
- achievements during the period under review:
- projects:

II. LEGAL DEPOSIT

Does legal deposit exist in your country ? (i.e. is there a law or an agreement by which publishers, authors, printers or producers must deposit a fixed number of copies of all their production, printed or in any form, with the National Library or with some other state institution)

- date of creation:
- conditions of deposit (responsibility, delays, number of copies, penalties, etc.)
- activities during the period under review (annual deposit statistics, number of titles or number of documents received)

III. NATIONAL BIBLIOGRAPHY

1) current

Does a current bibliography exist in your country ?

- if not, are there any plans for one ?
- if so, what is its title ?
 - when did it start ?
 - which institution is responsible for its compilation, and how is it related to legal deposit ?

Please describe briefly the basic issue (cataloguing standards, classification, indexes, ISBN, format in case of automated systems, products such as tapes, centralized cataloguing, etc.)

Does your country participate in UBC activities, or is it planning to do so ? If so, how ? Changes in cataloguing rules, contents of the bibliography, automation, etc.

Does cataloguing in publication exist in your country ?

2) retrospective

Does a retrospective bibliography exist in your country ?

- for what period ?
- is it a cumulation of the national current bibliography, or was it compiled separately ? In either case, please indicate the titles and publishers.

IV. SPECIAL TYPES OF MATERIALS

Are the types of material listed below recorded in the national bibliography ? If not, please indicate in which directories (with name of publishers) they are recorded for 1980 :

- 1) serial publications
- 2) official publications and administrative documents
- 3) university theses and dissertations
- 4) maps and atlases
- 5) musical scores
- 6) books and articles published outside the country and/or about the country
- 7) films, filmstrips, slides
- 8) sound recordings
- 9) microforms
- 10) patents
- 11) standards
- 12) other

V. CURRENT SPECIALIZED BIBLIOGRAPHIES

Have any specialized current bibliographies (by subject) been published in your country during the period under review ? (no monographs)

- current specialized bibliographies (by subject) compiled in your country :
 - . title
 - . frequency
 - . volumes published during the period under review
- national participation in international specialized bibliographies :
 - . title
 - . frequency
 - . volumes published during the period under review

VI. ABSTRACTING AND INDEXING OF SERIAL PUBLICATIONS

Please indicate if any tables of contents or indexes (annual or other) to serial publications of all categories, and if any current contents bulletins have been published during the period under review.

VII. INTERLIBRARY CO-OPERATION

Is there any co-operation between documentation institutions at national and at international level ? Is there a central institution responsible for this co-operation ? Major achievements during the period under review :

- 1) union catalogues
2) interlibrary lending
3) international exchange services
4) centralized acquisitions
5) centralized distribution of cards or other documents
Participation in Universal Access to Publications (UAP). Have any measures been taken or planned for such participation ?
6) are there any automated documentary networks in your country ?
Please indicate activities and documentation products during the period under review :
- national systems
- international systems

VIII. PROFESSIONAL ASSOCIATIONS

Names and addresses of nation-wide associations representing the professional categories listed below, with a statement of their aims if they are not clear from the name of the association. In each case, please give the name of any journal or bulletin, etc., published by the association :

1. Archivists
2. Librarians
3. Documentalists

IX. PARTICULARS APPLIED BY :

Name :

Function :

Address :

Date :

QUESTIONNAIRE

SERVICES BIBLIOGRAPHIQUES NATIONAUX ET ACTIVITES CONNEXES EN 1980

Important : Ce questionnaire constitue une mise à jour du précédent questionnaire ; il n'est donc pas nécessaire de répéter les renseignements déjà transmis, à moins qu'il n'y ait eu des faits nouveaux ou que de nouvelles publications n'aient commencé à paraître depuis lors.

I. AGENCE BIBLIOGRAPHIQUE NATIONALE

Une agence bibliographique nationale (ou un organisme similaire) fonctionne-t-elle dans votre pays ?

- date de création :
- adresse :
- attributions :
- réalisations pour la période considérée :
- projets :

II. DEPOT LEGAL

Existe-t-il un dépôt légal (loi ou accord obligeant l'éditeur, l'auteur, l'imprimeur ou le producteur à déposer un certain nombre d'exemplaires de ses productions imprimées ou paraissant sur tout autre support à la Bibliothèque nationale ou dans un autre organisme d'Etat) dans votre pays ?

- date de création
- conditions de dépôt (délai, nombre d'exemplaires, responsabilité, pénalités..)
- activités pour la période considérée (statistiques annuelles de dépôt ou nombre de documents reçus).

III. BIBLIOGRAPHIE NATIONALE

1) courante

Existe-t-il dans votre pays une bibliographie courante ?

- si elle n'existe pas, y a-t-il des projets pour la réaliser ?

- si elle existe, quel est son titre ?

quelle est la date de sa création ?

quel est l'organisme chargé de la rédiger ?

et quels sont les liens de celui-ci avec le dépôt légal ?

Donnez ici une brève description du fascicule de base (normes de catalogage, classification, index, ISBN, format d'automatisation (le cas échéant), produits liés à celle-ci (bandes magnétiques, catalogage nationalisé ...))

Votre pays participe-t-il déjà au CEB ou envisage-t-il de le faire ? Si oui, sous quelle forme : modifications des règles de catalogage, définition du contenu de la bibliographie, automatisation ...) ?

Existe-t-il dans votre pays un système de catalogage à la source ?

2) rétrospective

Existe-t-il dans votre pays une bibliographie rétrospective ?

- pour quelle période ?
- est-elle constituée par les cumulatifs de la bibliographie nationale courante ou bien a-t-elle été réalisée séparément ?
Dans les deux cas, précisez les titres et les organismes éditeurs.

IV. CATEGORIES PARTICULIERES DE DOCUMENTS

Les documents ci-dessous sont-ils recensés dans la bibliographie nationale ?
Dans le cas contraire, indiquez ci-dessous les répertoires (et leurs organismes éditeurs) qui les recensent, élaborés en 1980 :

- 1) publications en série
- 2) publications officielles et documents administratifs
- 3) thèses et mémoires universitaires
- 4) cartes et plans
- 5) partitions musicales
- 6) livres et articles publiés hors du pays ou s'y rapportant
- 7) films, films fixes, diapositives
- 8) enregistrements sonores
- 9) microformes
- 10) brevets d'inventions
- 11) normes
- 12) autres.

V. BIBLIOGRAPHIES SPECIALISEES COURANTES

Quelles sont les bibliographies spécialisées (par domaines) courantes (à l'exclusion des monographies) réalisées dans votre pays pendant la période considérée ?

- bibliographies spécialisées (par domaines) courantes, élaborées dans le pays :
 - titre
 - périodicité
 - volumes parus pendant la période considérée
- participation nationale à des bibliographies spécialisées internationales :
 - titre
 - périodicité
 - volumes parus pendant la période considérée

VI. DEPOUILLEMENT DE PERIODIQUES

Indiquer ici les tables et index (annuels ou autres) de périodiques de toutes catégories et les revues de sommaires parus pendant la période considérée.

VII. COOPERATION ENTRE LES ORGANISMES DOCUMENTAIRES

Sous quelle forme se réalise-t-elle sur le plan national et international ?

Existe-t-il un organisme central chargé de la coordonner ? Principales réalisations pour la période considérée :

- 1) catalogues collectifs
- 2) service de prêt entre bibliothèques
- 3) service d'échanges internationaux
- 4) services centraux d'acquisitions
- 5) services centraux de diffusion de fiches ou autres documents .
Participation à l'accès universel aux documents (UAP). Indiquez ici les mesures prises ou envisagées pour cette participation.
- 6) quels sont les réseaux documentaires automatisés en fonctionnement dans votre pays ? Précisez le domaine d'activités et les produits documentaires réalisés pendant la période considérée :
 - systèmes nationaux
 - systèmes internationaux.

VIII. ASSOCIATIONS PROFESSIONNELLES

Nom et adresse des associations, de portée nationale, réunissant les professionnels énumérés ci-dessous, avec indication de leurs buts si ceux-ci ne ressortent pas nettement du nom de l'association ; le cas échéant, indiquer le nom de la revue, du bulletin, etc., que publie chaque organisme :

1. archivistes
2. bibliothécaires
3. documentalistes.

IX. RENSEIGNEMENTS FOURNIS PAR :

Nom et prénom :

Fonction :

Adresse :

Date